
L LĂUDAT SI SACUL CU PREMII 
' 

ursul obişnuit, mai domol sau mai zglobiu, 
al vieţii noastre teatrale a fost animat, la 
finele anului '93 şi începutul lui '94, de 
câteva evenimente festive; mai precis ,  
decemări de premii. 

Luna noiembrie ne găsea in febra 
Festivalului Naţional. Tn ziua de Ajun al 
Crăc i u n u l u i  - d edicată, de regulă ,  
robotelilor pr in  bucătărie, cozilor la apă 
minerală sau împodobirii bradului -, am 
lăsat totul baltă şi am alergat să vedem 
cine va lua Premiile .Lovinescu". Pe 27 
ianuar ie ,  Palatul E l i sabeta găzd uia 
decernarea Premiilor Criticii, pentru ca, 

UNITER să ne invite la fastuoasa-i Gală, 
şi VIP. 
festivităţi, cu o pondere ceva mai modestă, 
Un exemplu: premiile oferite de Fundaţia 

ci trebuie si fie menirea premiilor? Cum 
civilizate? 
acordă premii şi ele sunt chiar numeroase. 

acest punct de vedere am intrat şi noi in 
neori se întâmplă să se acorde distincţi i 

sau scenografi este pentru că ele sunt 
de jurii diferite. 
care şi-a dovedit deja prestigiul şi care 

românesc. Anul acesta, premiile Galei 
după metoda occidentală, existând două jurii, 
şi unul  de premieri propriu-zise. Fiecare · un premiu potenţial, pretutindeni in 

a premiilor s-a mişcat exclusiv in cadrul 
a fost răspunzător de felul cum a fost făcută 
avut misiunea foarte dificilă de a alege un 
trei, uneori şase nominalizări. 

aveţ i despre opţ iu n i le  ju r iu lu i  de 

bine făcute. Personal pot spune că aş mai fi 
Ghetou, de la Naţional, existau cel 

AIOoYAinrlr,r Bindea şi Mircea Rusu, care poate 
Pe de altă parte, unele din criteriile 

ou"""''"""'"" sunt discutabile. Cred că nu putem 
indiferent de specializare: actori, actriţe, 

bine, pentru viitoarele premii, să se facă 
masculin şi rol feminin. Altfel devine dificilă 
face o sumă corectă atunci când cantităţile 

Sigur, nu există jurii infailibile. Aceste jurii de 
stabili criterii ceva mai precise. Opţiunea însă 

la nesfârşit. 
onsldler11tl ci au funcţionat la GaiA, în 

îndoială, valoric. Cu excepţia a două-trei 
ctaco1e1e cele mai importante. Din păcate, juriul 

însă şi in situaţia delicată de a acorda premii 

unor spectacole despre care nu se ştia foarte bine pe ce criterii au 
fost selectate. De exemplu, pentru spectacolele de teatru radiofonic 
şi de teatru TV. De ce premiem un spectacol de teatru TV? Pentru 
autor sau pentru regizor? Dacă pentru regizor, ar fi trebuit să 
transferăm spectacolele de teatru TV la secţiunea regie. Există un 
anumit specific al teatrului de televiziune? Care este acest specific, 
dacă el există şi mai ales dacă era acoperit de spectacolele 
selectate rămâne o problemă deschisă. Consider că oamenii care 
au intrat in aceste jurii sunt competenţi. Nu pun la îndoială gustul lor 
sau talentul. Sigur că in unele cazuri au fost semne de intrebare. De 
exemplu, in cazul Premiului Criticii, oferit de Secţiunea română a 
Asociaţiei Internaţionale a Criticilor de Teatru, organism care, după 
ştiinţa mea, este desfiinţat printr-o hotărâre de resort a Asociaţiei 
Internaţionale din care face parte*. Totuşi, ei se comportă ca şi cum 
ar exista in continuare. Dar, mă rog, asta este treaba lor. 

-Aţi fi acceptat invitaţia de a participa în juriul unei 
alte Instituţii care a o!erit premii? • 

- Nu mi s-a propus. Imi este greu să vă răspund. In nici un caz 
nu aş fi participat in condiţiile in care instituţia nu mi s-ar fi părut 
suficient de reprezentativă şi de prestigioasă. Dar am fost chemat 
numai la UNITER şi am acceptat pentru că eu cred că UNITER este 
o instituţie remarcabilă, cu o activitate care s-a impus. 

-in juriul de premieri din care aţ 1 fAcut parte, s-a pus 
problema de a nu oferi premiul unei persoane pentru ci a 
fost distinsi de o alti instituţie? 

- Nu, noi am convenit cu tot sufletul (sau numai o parte din el, 
trebuie să recunosc) să acordăm premii pentru ceea ce ni se pare 
nouă a fi cel mai reuşit lucru in domeniul respectiv, fără să ţinem 
seama de alte premii. Pentru că, ţinând cont de premiile anterioare, 
orice juriu care nu se află in situaţia de a fi primul este nevoit să 
acorde distincţii de rangul doi sau trei, numai pentru că cei mai 
importanţi oameni de teatru au fost deja premiaţi. Ca in orice juriu, 
au funcţionat opţiunile individuale, experienţa, răbdarea fiecăruia 
dintre noi. ln mod normal, astfel de premii se acordă prin vot şi juriul 
este solidar vrând-nevrând cu numele care a fost votat. Eu nu am 
ascuns faptul că in două cazuri am avut opţiuni diferite. L-aş fi 
preferat pe Marcel lureş pentru premiul de interpretare masculină şi 
pe Adriana Grand pentru cel de scenografia. Dar nu eu personal 
am acordat premiile, ci juriul. În rest, nu am avut divergenţe mari de 
păreri. Dacă există erori majore, ele nu pot fi săvârşite decât de 
juriul de nominalizări, care ar fi putut lăsa pe dinafară un nume. 
Juriul de premiere, mişcându-se pe o alegere deja făcută, n-a avut 
cum să greşească fundamental, pentru că in principiu toţi cei 
nominalizaţi au dreptul la premiu. Spun asta pentru că foarte multă 
lume a apărut supărată pe cei trei din juriul de premiere, pe motiv că 
nu sunt de meserie. Ca şi cum noi am fi făcut altceva decât să 
punem degetul pe unul dintre cei selectaţi de specialişti! 

MIRCEA RUSU 
• - Mircea Rusu, cu rolul Klttel din spectacolul Ghetou 

te-al Impus în atenţia publicului. Ai primit vreun premiu? 
- Da, la Festivalu( Naţional de Teatru am luat un premiu din 

partea Fundaţiei de Reconstrucţie a Bucureştiului. Domnul Crin 
Halaicu a oferit suma minimă necesară şi ,  in felul acesta, câţiva 
actori au obţinut câte 150 000 de lei. 

* Tn ziua decernării Premiilor Criticii, '27 ianuarie 1994, am primit la 
redacţie, din partea UNITER, o înştiinţare (datată noiembrie 1993) privind 
suspendarea de către AICT a Secţiei sale române. Tn cursul realizării acestei 
anchete, un Buletin informativ UNITER (nr. 3-4/ decembrie '93 -ianuarie '94) 
primit, de asemenea, la redacţie ne-a înştiinţat că: .În mod surprinzător, după 
trei luni de la această hotărâre a Corn Ex-ului AICT, Secretariatul General al 
AICT a trimis un fax prin care se precizează că în Procesul Verbal din 
7 noiembrie s-a strecurat o •regretabilă eroare• (1): nu este vorba de 

= suspendarea activităţii Secţiunii române a AICT, ci doar de un apel la ·· 
reconciliere în această lume dezbinată" (n.r. "Teatrul azi"). 
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- Te·al a!jteptat ca ljl la alte festivităţ i  si fii remarcat? 
- Da şi nu . 
- De ce da, de ce nu? 
- Vedeţi, eu am terminat Institutul de Teatru de un timp relativ 

scurt şi numai de trei ani sunt în Bucureşti. Până la spectacolul 
Ghetou nu am avut un rol atât de important. Personajul Kittel este, 
cred eu ,  suficient de ofertant şi probabi l  acum se aşteaptă 
confirmări din partea mea. Deci cred că judecata juriilor a fost ceva 
de genul următor: .E adevărat că Mircea Rusu a făcut un rol bun, 
dar nu a venit încă momentul să sărim cu premiile pe el". Dacă voi 
mai juca încă un rol şi apoi încă unul cel puţin de valoarea celui din 
Ghetou, atunci poate voi fi mai îndreptăţit să mă aştept la un 
premiu. 

Cred că un premiu confirmă faptul că munca actorului nu a fost 
in van. Este foarte plăcut să fii văzut şi apreciat. Actorii sunt ca nişte 
copii mari, ei trebuie stimulaţi. 

- ŞI aplauzele reprezinti stlmulente ... 
- Sigur că da, numai că ele sunt, ca să zic aşa, cotidiene. Pe 

când un premiu atrage atenţia publică asupra omului premiat; creşte 
în felul acesta popularitatea, box-office-ul. Publicul este foarte 
sensibil la aprecierile pe care le fac cronicarii de teatru. Deci, in 
mod indiscutabil, ele au o mare importanţă. 

- UN ITER a operat, ca ljl în  a lţ i  a n i ,  cu  s istemu l  
occidental de  nomlnallzlrl. Alte Instituţ ii au  oferit numai 
premiile. Cum crezi el este mal bine? 

- N-am fost la Gala UNITER pentru că nu am primit invitaţie şi 
nu mi-am permis să intru la festivitate .pe la intrarea actorilor", ca să 
spun aşa. Cred că sistemul nominalizărilor este foarte bun pentru că 
aduce în atenţia publ icului  un număr mai mare de potenţiali 
premianţi. Oricum, un spectacol (un actor, o scenografia) nu poate 
mulţumi niciodată pe toată lumea. Nu de puţine ori mi s-a întâmplat 
să aud păreri extrem de diferite despre acelaşi spectacol , chiar 
diametral opuse. Specialişti care susţineau că este excelent şi 
specialişti care il considerau execrabil. Şi unii şi ceilalţi fi ind oameni 
care au văzut teatru poate de zeci de ani .  Deci , citându-1 pe 
Moromete, mai are rost să întrebi: .Pe ce te bazezi?" 

- După rolul Klttel ljl dupA premiul luat, al primit o alti 
propunere din partea vreunul regizor? 

- lndecentă? 
- Nu Indecenti, Imediati. 
- Am mai multe promisiuni tentante şi aştept cu nerăbdare să se 

treacă la fapte. Deocamdată, joc rolul Bertram din Ondlne, in regia 
lui Horea Popescu. 

ALEXANDRU BINDEA 
- in suita de premii care s·au oferit la sfir!jltul anului 

trecut ljl la începutul acestuia, Alexandru Blndea nu s-a 
urcat pe podium, şi nici nu a fost nominalizat. Totu!j l ,  
publicul !j l  unii cronicari de teatru au remarcat rolul pe care 
îl joci în spectacolul Ghetou, Welskopf. lţ l  pare riu ci nu al 
fost distins? 

- Sigur că imi pare rău. Dar socot că cei care au luat premiu, 
sau doar au fost nominalizaţi, au avut roluri mult mai importante 
decât mine şi mult mai pretabile la premii. Foarte rău mi-a părut că 
regizorul Victor Ioan Frunză nu a luat nici un premiu de la UNITER. 

- Ba da, la Festivalul Naţional de Teatru premiul oferit 
de UNITER pentru cea mal originali creaţie. 

- Da, dar la Gală nu a luat nimic. Mă mir, pentru că, din câte 
ştiam eu, domnul Frunză este o persoană agreată de UNITER, din 
.gaşcă", să zic aşa. 

- Asta e o dovadA el premi i le UNITER nu au fost 
aranjate dinainte şi nu s-au dat pe criteriul de "galjci". 

- C red că juriul de premieri de la Gală s-a constituit din 
spectatori obişnuiţi, dar buni. Mă intreb însă dacă aprecierile in 
favoarea lui Richard III nu s-au datorat spectaculozităţii montării. 

- ŞI despre Ghetou se poate spune el este spectaculos. 
- ba, dar eu il consider mai profund şi de mai mare greutate. 

Spectacolul lui Măniuţiu este, după părerea mea, strălucitor. Adică, 
doar fură ochii. 

- Mi se pare firesc si lauzi spectacolul în care joci lji si 
consideri ci este cel mai bun. Când lucrezi la un rol, ţ i·al 
dori si fii răsplătit cu un premiu? 

- Bineinţeles. Deşi pentru mine aplauzele spectatorilor înseamnă 
foarte mult.  Doamne fereşte, nu zic că nu mi-ar plăcea să f iu 
remarcat. Dar aplauzele sunt o răsplată minunată şi imediată. Mulţi 
actori chiar pentru asta aleg această meserie: pentru aplauzele 
publicului care ne iubeşte. 

VICTOR SCORADEŢ 
- în ultimele luni, diverse instituţ ii, fundaţ ii au acordat 

premii pentru anul 1993 în domeniul teatrului. V·aş ruga si 
faceţ i o apreciere cantitativă. 

- După gustul meu, sunt cam multe premii. E chiar un pic 
derutantă această avalanşă. Ea este însă explicabilă, pentru că după 
1989 a l ipsit instanţa punitivă şi totodată festivistă care dicta 
premiile şi mersul ierarhiilor in cultură şi, deci, in teatru. Aspectul 
acesta negativ al excesului de premii cred că o să treacă, cu timpul. 

- De ce îl  considerat i negativ? Se poate spune ci 
"supraproducţ ia" de premianţ i anlhlleazi valoarea? 

- I nstanţele care dau premi i  nu sunt întotdeauna foarte 
obiective. Ele sunt expresia unei împărţiri a vieţii noastre teatrale. 
Este vorba de o polarizare, dar şi de nuanţe intermediare, iar 
premiile sunt adeseori reflectarea acestei diversităţi de interese 
extra-estetice, care acum se manifestă in toată amploarea. Cu 
timpull sunt convins, lucrurile se vor aşeza. 

- Imi permit si vi întrerup. V·aş ruga si daţi cel puţ in 
un exemplu concret, ilustrativ chiar. 

- Îmi puneţi o intrebare dură: Păi, exemplul cel mai elocvent este 
acea Secţiune română a AICT, care, cu câteva zile inaintea Galei 
UNITER, încercând să devanseze această sărbătoare (dar nu asta ii 
reproşez) , şi-a acordat propriile premii. Or, problema nu este că a 
făcut-o, ci faptul că, in momentul in care s-a manifestat, a acţionat 
ilegal. Fiindcă, începând din data de 7 noiembrie, când s-a intrunit 
ultima oară la Budapesta Congresul AICT, Secţiunea română, al 
cărei preşedinte este domnul Valentin Silvestru, a fost dizolvată*. Aş 
vrea să precizez că nu este vorba despre atitudinea mea faţă de 
secţiunea respectivă, ci despre faptul că, la data când a acordat 
premiile se afla încă sub incidenţa deciziei luate de Congresul 

* Vezi nota de la p. 7 



de la Budapesta. Decizie care a fost votată în unanimitate, până la 
rezolvarea tensiunilor existente la noi. E adevărat, astfel de situaţii 
existA şi în alte ţări, fenomenul nefiind specific românesc. Acesta ar 
fi exemplul. 

Spuneam că este un pic nocivă tendinţa excesivă de acordare a 
premiilor pentru că produce derută în rândul consumatorilor de 
t tru. Iar unul dintre criteriile după care se ghidează gustul public n 
constituie premiile care se acordă. Dar, cu timpul, dintre fundaţiile, 
uniunile şi alte instituţii care vor acorda distincţii, vor supravieţui 
numai cele cu adevărat importante pentru actul nostru teatral. 

- Daţ i o semnificaţie speciala Premiului pentru critica 
teatralA pe care l·aţ l primit la Gala UNITER? 

- Mi s-a întîmplat, de când exist în viaţa noastră teatrală, să fiu 
intrebat de către personalităţi de la ATF cum se face că am ajuns la 
teatru, ce facultate am absolvit etc. Le-am explicat ceea ce o să vă 
spun şi dumneavoastră: după ce am terminat liceul, profesorii mei 
m-au deconsiliat foarte categoric atunci când am spus că doresc să 
dau examen la Teatrologie. Mi-au spus că aici sunt două locuri, 
dintre care cinci au fost vândute dinainte. Prin urmare, am studiat 
limbile germanice, dar am continuat să citesc aproape exclusiv 
teatru. Semnificaţia premiului acordat de UNITER este în mare 
mlsură aceasta: ţine locul diplomei de specialitate pe care unii 
mi-au cerut să o prezint. 

VALENTIN SILVESTRU 
- Domnule Valentin Sllvestru, în ultimele luni, cel puţ in, 

o adevArati avalam;l de premii s-a abatut asupra arti,tilor 
din teatru. Nu sunt prea multe? 

- Cred că este eronată ideea că se acordă prea multe premii. 
Dumneavoastră ştiţi câte premii literare se acordă în Franţa? 

- Din tonu l  intrebar i i  d u mneavoastra deduc ca o 
puzderie ... 

- Există aproximativ 300 de premii literare. Ştiţi câte premii 
teatrale se acordă în Italia? Aproximativ 200-250 într-un an. Nu ştiu 
cine ar fi putut asupri aşa de tare acordarea de răsplăţi actorilor, 
regizorilor, scenografilor şi dramaturgilor, într-un moment în care 
teatrul românesc a căpătat cea mai mare pondere pe care a avut-o 
vreodată şi cea mai mare recunoaştere internaţională, afirmân
du-se ca o forţă de mare vitalitate şi exuoeranţă, aş spune. Eu cred 
că sunt prea puţine premii în raport cu marile realizări pe care le 
avem pe întreaga suprafaţă a mişcării teatrale. Ce premii s-au 
acordat? Au fost distinşi vreo trei-patru regizori, vreo cir.ci-şase 
actori, a fost distins un director de teatru (unul singur!}, care este 
incontestabil cel mai bun , în momentul de faţa. De asemenea, un 
cercetător în teatrul românesc aflat la o vârstă foarte înaintată. Poate 
ar fi trebuit încă patru sau cinci premii de o asemenea natură. S-au 
dat d istincţi i  unor t ineri debutanţi, foarte puţine în raport cu 
excelentele debuturi pe care le avem în regie, actorie, scenografia. 
Nu există ţară civilizată care să nu acorde premii, fie într-un festival, 
fie în cadrul altor manifestări, sau prin sponsori particulari. 

Pe de altă parte, chiar şi în ţările subdezvoltate există obiceiul 
răsplăţilor. Este cât se poate de stimulativ să acordăm oamenilor 
care merită cu adevărat, o răsplată a eforturilor lor creatoare şi să 
stabilim în acest fel, provizoriu, discutabil ,  dacă vreţi, o tablă de 
valori. Este absolut regretabil că nu reuşim să convingem nici unul 
din guvernanţii post-revoluţionari să reînfiinţeze instituţia de mare 
prestigiu numită Premiul Naţional. Nu sunt deloc înspăimântat de 
avalanşa de premii .  Dimpotrivă, consider că ele trebuie să se 
înmulţească şi , cu timpul, îşi vor stabili ierarhia lor. 

- Puteţ i sa stabiliţi, la ora aceasta, o Ierarhie valoricA a 
instituţ iilor care au oferit premii în teatru? 

- Suntem la începutul unui proces de instituire a unor forme 
premiale şi este cu totul prematur să spunem că ce face unul e mai 
important decât ce face celălalt. Dacă vreţi, sunt şi teritorii diferite. 
De pildă, noi am acordat premii la Festivalul de Teatru Comic Scurt 
de la Buzău unor dramaturgi importanţi. Am deschis un concurs de 
comedie scurtă şi au luat premii Matei Vişniec şi Tudor Popescu. 
Am dat premii la Festivalul Veseliei pentru cele mai bune comedii de 
înti ndere. Ce premii  obţin dramatu rgi i  în momentul de faţă? 
Consider  că ar trebu i  să facem şi un concurs naţional de  
dramaturgie. Ideea a fost preluată de către Ministerul Culturii ş i  s-a 
instituit Concursul Naţional ,Cam il Petrescu".  Ca preşedinte al 
juriului, pot să vă spun că s-au primit 1 1 8 piese, care sunt citite de 
zece regizori, actori, critici. Vom da probabil un număr de premii 
importante. Premiul 1 este în valoare de 1 .000.000, o sumă care are 
o oarecare greutate. Ce vor face teatrele? Vor fi îngrozite de 
avalanşa de piese româneşti? Nu sunt semne în această direcţie. 

La Premiul Criticii am premiat, de asemenea, un autor care a 
primit 300.000 de lei pentru cea mai bună piesă românească 
jucată. 

- Cum consideraţ i faptul ca jurllle Festlvalului"Naţlonal, 
UNITER-u lu l  '' Premiu lu i  Critic i i  au distins în câteva 
rânduri acelea'i persoane? 

- Ce e greşit, dacă artistul respectiv s-a impus, să-i adăugăm 
mereu câte o răsplată? Unde se opreşte răsplătirea unui actor 
valoros? Sunt situaţii în care, după o viaţă întreagă închinată 
teatrului, artiştii au murit şi n-au primit nici un premiu. Am fost foarte 
emoţionat când, la Cercul Militar Naţional, acordând premii pentru 
umor, am distins şi oameni de teatru. Ion Lucian , cu o lacrimă 
necontrafăcută, a spus că primeşte primul premiu din viaţa lui. Are 
52 de ani de teatru. Doamna Mariana Mihuţ, o artistă de mare � farmec, a reuşit până acum în tot ce a făcut. Cel puţin de vreo .. 
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doi-trei ani nu pune mâna pe un rol fără să-I facă a străluci. N-a fost 
premiată. Am făcut-o noi, cu Premiul Criticii. 

- Puteţ i spune că i s-a făcut cuiva o nedreptate luând 
s a u  ne luând un premiu?  intrebarea a re în vedere 
tota litatea premiilor care au  fost acordate pentru anu l  
1 993. 

- Nedreptăţile, într-un proces de selecţie, sunt inevitabile. Dacă 
hotărîm să acordăm zece premii, există, vă asigur, încă o sută de 
oameni care au dreptul să le râvnească. Sunt erori în firea lucrurilor. 
Orice proces de selecţie presupune alegerea unora şi înlăturarea 
altora. Dar nu este în firea lucrurilor când în mod deliberat declarăm 
.cutare este cel mai bun" şi este extrem de vizibil pentru oricine că 
nu acela era cel mai nimerit. 

În altă ordine de idei, cine face selecţia, care sunt criteriile? Cât 
interes este sau câtă dezinteresare în acordarea acestor premii? Îmi 
vine greu să mi-o înch ipui  pe d-na Gabriela Adameştean u,  o 
remarcabilă scriitoare şi autoare dramatică, scufundându-se în 
opera critică, atâta câtă o fi ea, a domnului Victor Scoradeţ, 
ascultând 52 de emisiuni ale Jul ietei Ţintea şi privind la televizor 
comentariile de specialitate ale d-lui Constantin Paraschivescu şi 
hotărîndu-se de-abia după aceea căruia să îi dea premiu. Aici este o 
chestiune de criteriologie. Îmi vine foarte greu să consider că 
domnul Andrei Pleşu a cunoscut toate spectacolele din ţară care 
meritau să fie premiate şi a hotărît care da şi care ba. 

- Dar ştiţ i că procedura a fost următoarea: a existat un 
juriu de nominalizări şi unul de premier!. Cel de premieri a 
selecţ ionat "recolta" oferită de juriul de nominalizări. 

- Ajung imediat la chestiune. Vă pasionează probabil premiile 
UNITER. După părerea mea, au fost acordate în mod haotic. De ce 
spun asta? Juriul de nominalizări nu a cunoscut întreaga suprafaţă a 
mişcării teatrale, aşa cum ar fi trebuit s-o facă. Ce caracter de 
universalitate pot avea premiile UNITER în spaţiul românesc dacă ei 
nu au cunoscut spectacolele din Basarabia, pe care noi le-am 
integrat? Nu au cunoscut multe spectacole din ţară. Din discuţia 
mea cu unul din membrii juriului de nominalizări a reieşit că ori n-au 
avut t imp, ori n-au avut posibil itatea, sau pur şi s implu nu i -a 
interesat. Dintr-o dată s-a restrâns aria selectivă. Juriul de premieri a 
fost desemnat să fie alcătuit din intelectuali de seamă, cum spuneaţi 
şi dumneavoastră, fiecare în domeniul său. Dar li s-a oferit o putere 
de acţiune limitată. Eu nu contest, principial vorbind, posibil itatea 
unui om de cultură de a fi prezent într-o mişcare pe care în acest fel 
şi-o apropie. Chiar consider că este un lucru bun. Dar cei care 
decid premiile nu pot fi în nici un caz toţi trei nespecialişti. Deoarece 
se petrece următorul fenomen: ei stau în faţa unor nume care le sunt 
străine; stau în faţa unor spectacole, unor actori pe care nu i-au 
mai văzut. 

În ceea ce priveşte Secţia română a AICT*, ne propunem să 
acordăm în fiecare an Premiile Criticii. Iar la toate festivalurile unde 

' vom fi acceptaţi vom oferi cu plăcere sprijin pentru selecţie. Dorim 
să premiem cel mai bun repertoriu românesc, cel mai bun teatru de 
păpuşi, în continuare cel mai bun director de teatru şi cel mai bun 
secretar literar. Dorim să premiem şi acel teatru din lumea întreagă 
care a valorificat cel mai bine creaţiile româneşti . 

• Vezi nota de la p. 7 

SEBASTIAN-VLAD POPA 

- Ce valoare crezi că pot avea premiile? Răspunde-mi 
d in  perspectiva cr it icu l u i  de teatru şi al proaspăt
premiatului la festivitatea Fundaţiei Giugaru. 

- Mă miră faptul că revista .Teatrul azi" a avut ideea de a muta 
conflictele mărunte, bârfele şi micile vanităţi, dintr-un spaţiu al 
derizoriului ,  în unul problematic, legat, pare-se, de însăşi soarta 
teatrului românesc*. De obicei, atunci când este vorba despre 
premii, paradoxal, personajele principale nu sunt premianţii şi nici 
cei ce acordă premiile, ci aceia care creează haloul nemulţumirilor 
dictate de interese de culise. Cei mai combativi sunt aceia care nu 
au avut privilegiul de a participa la război. Ce valoare au premiile? În 
pr imu l  rând , ele satisfac voluptăţ i le  mondene (dar mai ales 
insatisfacţiile mondene). Vom observa că foarte multe premii, în 
orice domeniu au fost acordate, nu s-au identificat cu reperele 
antologate de istorie. Ele au mai degrabă un rol stimulator şi mai 
puţin s-ar putea spune că aduc consacrarea. În acest sens, nu 
există premiant care să nu-şi merite premiul. Mai neplăcut este când 
despre un premiant se spune că nu 1-a meritat. Dar cine stă să 
măsoare cu rigla sau cu şublerul justeţea unei atitudini subiective 
proveniiă din bune intenţii şi, mai ales, în scopul de a aduce un 
elogiu? 

Dă-mi voie să nu văd în premiile acordate în 1993, fie că sunt 
ale Festivalului Naţional, ale UNITER sau ale Secţiei române de 
critică, jocuri oculte, de culise, obsesii partizane, ci recompense 
oferite unor persoane şi instituţii a căror valoare, astăzi, ar fi greu de 
pus în discuţie. (Evident, cu condiţia să facem abstracţie de premiul 
obţinut de mine.) Am urmărit la televizor Gala Premiilor UNITER 
(n-am fost invitat, dar un puştan ca mine, redactor la o revistă cu 
tiraj mic, n-ar avea de ce să se simtă ofensat! ) .  Pot spune că, deşi 
nominalizările au reflectat în bună măsură conflictul .dintre UNITER şi 
Secţia română a AICT, ele nu s-au situat în afara criteriului valoric. 
Cu mai multă diplomaţie, juriul Secţiei AICT n-a departajat categoric 
taberele adverse. În f ine,  mă interesează prea puţin cum se 
alternează nuanţele acestea discrete ale politicilor şi supărărilor. Nu 
stau să contabilizez gesturile resentimentale, replicile, idiosincrasiile 
personale ale colegilor de breaslă. Premiile trebuie acordate, ele 
oricum sunt pri lej şi de bucurie pentru cei ce le primesc, şi de 
.curajoasa" modalităţi de a-ţi manifesta perplexitatea, de a face 
cuvenitele demistificări, de a spune adevărul pe faţă. 

Înţeleg Premiul Fundaţiei Giugaru ca pe un semn de simpatie şi 
de încurajare pe care membrii fundaţiei, şi în primul rând doamna 
Alexandrina Giugaru şi domnul Valentin Silvestru, mi I-au adresat. 
Nu am sentimentul că premiul mă .răsplăteşte" (nici n-ar avea de 
ce}, ci că mă îndeamnă să trec ceva mai hotărît la treabă. Pentru 
moment, încerc să întăresc prestigiul rubricii de teatru a revistei 
.Caiete critice", la care sunt redactor, invitându-i pe colaboratori să 
adopte stilul eseistic, şi nu pe cel cronicăresc. Aceasta pentru a 
obţine efectul de panoramare a fenomenului teatral românesc, din 
diverse unghiuri, cele pe care ni le deschid marile personalităţi din 
dramaturgie, regie sau şcolile şi modalităţile teatrale cultivate astăzi. 

CARMEN BĂRBULESCU 

* Ne miră faptul că simpaticul nostru colaborator ne atribuie asemenea 
intenţii . •  Ideea" în chestiune îi aparJine în exclusivitate (n. r.) 


